
PROTOKÓŁ Nr XXXVI/2013
Sesji Rady Gminy Manowo

odbytej w dniu 25 października 2013 roku

Sesję  rozpoczęto  o  godz.  1105,  zakończono  o  godz.  1335.  Posiedzenie  odbyło  się  w  sali
posiedzeń UG Manowo.

Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 14 radnych wg załączonej listy obecności.

Ponadto w obradach Sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy -     Roman Kłosowski
2. Sekretarz Gminy -     Irena Oleksy
3. Skarbnik Gminy -     Bożena Tomaszewska
4. Protokolant -     Anna Drabik

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych
list obecności.

Na wstępie p. Roman Kłosowski – Wójt Gminy oraz Jan Prus – Przewodniczący Rady 
wręczyli podziękowanie p. Agnieszce Bartosik – nauczycielce w SP w Boninie, która na 
wniosek dyrektorki Szkoły otrzymała nagrodę Wójta Gminy Manowo za specjalne zasługi w
pracy pedagogicznej.

Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji
Otwarcia XXXV Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 12 radnych.

Następnie p. Przewodniczący Rady powitał p. Olgę Roszak-Pezała – Wójt Gminy Mielno
oraz  Piotra  Laskowskiego,  którzy  w  dalszej  części  sesji  przedstawią  prezentację,
zawierającą kwestie lokalizacji elektrowni atomowej na terenie Gąsek.

Nieobecna była radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska – nb. usprawiedliwiona.

Spóźnienia:
 radny Leszek Kondrat (Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie  międzysesyjnym –
11.10),
 radny Stanisław Turowski (w czasie trwania Trybuny Obywatelskiej  - godz. 11.40).
Zwolnienia:
 radny Daniel Sapilak (podczas przerwy).

Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.

Propozycji zmian do porządku obrad nie wniesiono.

I. Sprawy regulaminowe:
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji.
2. Przyjęcie protokołu XXXVI Sesji Rady Gminy.
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym.
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5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy.
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji.
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym.
8. Interpelacje i zapytania.
9. Trybuna obywatelska.

II. Sprawy problemowe:
1. Założenia do projektu budżetu oraz kierunki polityki społeczno-gospodarczej Gminy Manowo na 

2014 rok.
2. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) zmian w budżecie gminy na 2013 rok,
b) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2013 – 2024,
c) wysokości stawek podatku od nieruchomości,
d) wysokości stawek podatku od środków transportowych,
e) ustalenia stawki do podatku rolnego,
f) ustalenia stawki do podatku leśnego,
g) opłaty miejscowej,
h) opłaty targowej,
i) sprzedaży działki,
j) wyrażenia zgody na  nieodpłatne przekazanie drogi w Grzybnicy,
k) wyrażenia zgody na  wynajem pomieszczenia w budynku nr 8 w Rosnowie,
l) wyrażenia zgody na wniesienie aportem i przeniesienie na własność spółki 

Elektrociepłownia Rosnowo Spółka z o. o. w Rosnowie rzeczy ruchomych i 
nieruchomości.

3. Wolne wnioski i informacje.
4. Odpowiedzi na interpelacje.
5. Zakończenie.

Ad. I. 2. Przyjęcie protokołu XXXV Sesji Rady Gminy
Protokół XXXV sesji przyjęty został 12 głosami za (jednogłośnie)

Ad.I. 3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 
okresie międzysesyjnym
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się
następującymi sprawami:
 3, 10, 17 i 24 października pełniłem dyżur w UG Manowo.
 18 października brałem udział w posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy.
 19 października odbyło się spotkanie, na którym z p. Wójtem wręczyliśmy dla trzech
par z terenu gminy medale za długoletnie pożycie małżeńskie. Uroczystość odbyła się w
tutejszym Urzędzie. 

Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym

Wójt przekazał następujące informacje:
 Zintegrowane  Inwestycje  Terytorialne  –  byłem  w  tej  sprawie  na  spotkaniu  z
Prezydentem Miasta Koszalina (ZIT na bazie trzech powiatów: koszaliński, kołobrzeski i
białogardzki).  Powstaną  one  zgodnie  z  ustawą  we  wszystkich  miastach  wojewódzkich,
mogą też być dodatkowo tworzone w innych miejscach na podstawie decyzji Marszalka i
Zarządu Województwa. W naszym województwie mówi się też na temat tzw. kontraktów
samorządowych.  W  ub.  kadencji  wójtowie,  burmistrzowie  i  prezydenci  zwrócili  uwagę
Marszałkowi,  że  przy  następnej  perspektywie  należałoby  wziąć  pod  uwagę  kontrakty
samorządowe, a nie np. konkursy (samorządy nie wiedzą czy dostaną środki i na jakie
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cele).  Polegałoby  to  na  tym,  że  z  ogólnych  środków  zostałaby  wydzielona  część  na
kontrakty.  Po  rozpoznaniu  przez  zarząd  i  określeniu  celowości  każda  gmina  miałaby
określone środki na realizację swoich zadań. Atutem takiego rozwiązania byłoby to, że Wójt
mógłby  dostosować  terminy  realizacji  inwestycji.  Obecnie  musimy  dostosować  się  do
terminów  naboru  wniosków.  Dodatkową  zaletą  byłaby  gwarancja,  że  dysponujemy
określonymi  środkami.  W  ramach  ZIT  będą  realizowane  inwestycje,  które  będą  miały
wspólny cel (np. ścieżki rowerowe łączące gminy, powiaty). Prezydent Koszalina ze swoim
Urzędem tę sprawę pilotują. 
 Rozstrzygnęliśmy  przetarg  na  adaptację  budynku  w  Boninie  na  mieszkania
komunalne i socjalne. Wpłynęło kilkanaście ofert. Cena inwestora – 770.000 zł, wygrała
oferta – 570.000 zł. 
 Ocena realizacji ustawy śmieciowej – zadeklarowało się 94% mieszkańców, czyli 64
osoby nie złożyły jeszcze deklaracji. Zostały wysłane upomnienia do tych mieszkańców. W
poprzednim  systemie  85%  mieszkańców  posiadało  umowy  na  wywóz  nieczystości.
Ściągalność  jest  coraz  wyższa  i  jest  coraz  mniej  skarg.  Operator  w  miarę  możliwości
dostarcza nowe kosze (przede wszystkim na plastiki).
 Na  wniosek  Wójta  Gminy  Świeszyno  chcemy  powołać  międzygminną  straż,  ale
pojawiła  się  przeszkoda  ustawowa.  Ustawa  nie  przewiduje  straży  międzygminnej.  Już
można przeczytać w Internecie, że kierowcy nie chcą zapłacić mandatu, ponieważ został
wystawiony przez organ, którego nie ma w ustawie. Pomimo tego, gminy które utworzyły
takie  straże,  uzyskały  zgodę  komendanta  wojewódzkiego  na  powołanie  straży
międzygminnej. Musimy tę kwestię jeszcze rozstrzygnąć. 
 W środę w Dęborogach został zamontowany licznik energii elektrycznej i jutro już
będą świeciły lampy. 

Ad.I.5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy
Informację  o  stanie  finansowym Gminy  przedstawiła  Bożena  Tomaszewska  –  skarbnik
gminy. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu.

Radny Sławomir Jamka: w stosunku do poprzedniego miesiąca zobowiązania wzrosły o
400.000 zł. 

Wójt: Minister Finansów wprowadzając w życie art. 243 ustawy o finansach publicznych,
ograniczył nam możliwość spłat. W grudniu 2012 roku mieliśmy do spłaty 270.000 zł, a
kredytów spłaciliśmy 2.600.000 zł. Rolowanie pozwoli nam od roku 2014 przyjąć rzetelny
budżet. 

Ad.I.6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał podjętych na 
ostatniej sesji. 

Lp. Nr uchwały,
Data uchwały

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji

1. XXXV/222/2013
26 września 2013

rozpatrzenia informacji o przebiegu 
wykonania budżetu za I półrocze 2013 roku

Zrealizowana, została przesłana do  RIO
w Koszalinie

2. XXXV/223/2013
26 września 2013

zmian w budżecie gminy na 2013 rok Zrealizowana, została przesłana do  RIO
w Koszalinie

3. XXXV/224/2013
26 września 2013

zaciągnięcia przez gminę Manowo pożyczki 
z budżetu państwa na wyprzedzające 
finansowanie w ramach Programu „Odnowa 

Zrealizowana, została przesłana do  RIO
w Koszalinie
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i rozwój wsi” na realizację zadania 
inwestycyjnego pn. „Teren sportu i 
rekreacji z niezbędną infrastrukturą w 
miejscowości Cewlino”

4. XXXV/225/2013
26 września 2013

udzielenia zgody na nabycie nieruchomości Zrealizowana, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego. 

5. XXXV/226/2013
26 września 2013

opłat za zajęcie pasa drogowego dróg 
gminnych na cele niezwiązane z potrzebami
ruchu drogowego

Zrealizowana, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego. 

6. XXXV/227/2013
26 września 2013

zmieniająca uchwałę w sprawie wspólnej 
realizacji inwestycji i przyjęcia od Powiatu 
Koszalińskiego części  zadania 
inwestycyjnego w pasie drogowym drogi 
powiatowej Nr 3564Z

Zrealizowana, została przesłana do 
Wojewody Zachodniopomorskiego. 

Ad.I.7. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym

Nie było

Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania
Radna Grażyna Góral:
 Lampa przy  kamienicy  w  Manowie  –  obiecano  mieszkańcom,  że  lampa zostanie
zamontowana  przy  okazji  wykonania  oświetlenia  na  osiedlu  przy  dawnym  boisku.
Mieszkańcy czekają na załatwienie tej sprawy.
 Wspólna inwestycja z Nadleśnictwem – droga gminna.

Wójt: droga będzie realizowana na podstawie porozumienia, a nie uchwały Rady.

Radna Daria Stasiak:
 Lampa na skrzyżowaniu na drodze krajowej w Wyszewie – proszę o skierowanie w
tej sprawie pisma do Powiatowego Zarządu Dróg.

Ad.I.9. Trybuna obywatelska

Olga Roszak-Pezała - Wójt Gminy Mielno: dziękuję, że mogliśmy się tu dzisiaj z Państwem
spotkać i  przedstawić swoje stanowisko oraz zaprezentować informacje  nt.  ewentualnej
lokalizacji elektrowni jądrowej w Gąskach. Dziękuję również za poparcie naszej inicjatywy
przeciwko  tej  lokalizacji.  Zaprezentujemy  Państwu  również,  jak  ta  lokalizacja  będzie
oddziaływać m. in. na gminę Manowo i mieszkańców. 
P. Piotr Laskowski przedstawił powyższe informacje w formie prezentacji multimedialnej. 

Następnie  głos  zabrał  Jarosław  Jarzyna  –  Stowarzyszenie  Solidarni  „Plus”:  od  20  lat
pracuję  jako terapeuta uzależnień.  Na Pomorzu pracuję  2 lata.  Wcześniej  działałem w
Monarze. Specjalizuję się głównie w dziedzinie uzależnień od substancji psychoaktywnych.
To Stowarzyszenie działa w obrębie 2 województw: pomorskiego i zachodniopomorskiego.
Nasza  jednostka  działa  w  Ośrodku  w  Darżewie,  który  funkcjonuje  od  1995  roku.
Realizowany  jest  tam  program  12-miesięczny  (terapia  długoterminowa)  dla  osób
uzależnionych  od  narkotyków  i  alkoholu.  Jest  również  realizowany  program
krótkoterminowy, który niedługo się zakończy. Był to bardzo dobry program. Wyjście z
uzależnienia  to  proces  długoterminowy,  ale  terapia  krótkoterminowa  jest  bardzo
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sensowna, ponieważ te osoby bardzo często nie chcą rozstać się ze swoim uzależnieniem,
ale poprzez ten pobyt (56 dni) żyli w trzeźwości, uczyli się systematyki, dowiedzieli się wiele
na temat swojego uzależnienia. Jeśli nawet wróci do uzależnienia, to w świadomości jest
ten  czas  trzeźwości.  Bardzo  istotnym  elementem  programu  jest  to,  że  grupa  osób
dobrowolnie  przeszła  z  programu  krótkoterminowego  na  długoterminowy.  Uświadomili
sobie, ze nie są gotowi startować w życie. Było ok. 15 osób, które po ukończeniu tej terapii
wyjechały, ale wróciły i podjęły długoterminową terapię. To są plusy tych programów, efekt
jest rewelacyjny. Przez 2-letni czas trwania programu uczestniczyło w nim 170 osób. Były
też sytuacje takie, że niektórzy przerywali nawet ten krótkoterminowy program. Jestem
przekonany o słuszności tych projektów. Darżewo jest dość silną placówką, a w Gajkach
koło  Słupska będzie  realizowany program hostelowy dla  osób,  które  nie  chcą wejść  w
formę  terapeutyczną.  W  hostelu  wymagana  jest  również  abstynencja  alkoholowa  i
narkotykowa. Być może w przyszłym roku podpiszemy umowę z NFZ. Obecny projekt był
realizowany z  pieniędzy  unijnych.  Chciałbym,  żeby oferta  dla  osób uzależnionych  była
ciekawa i bogata. 

Radny Janusz Sałek: jaki był cel Pańskiej wizyty u nas?

Jarosław Jarzyna – Stowarzyszenie Solidarni „Plus”: zamiarem moim było przedstawienie
programu krótkoterminowego, który przez 2 lata był realizowany w Ośrodku w Darżewie ze
środków unijnych. Poza tym warto się przypominać, że można z naszej pomocy korzystać. 

Radny Leszek Kondrat: ile osób w takcie leczenia wróciło do nałogu?

Jarosław Jarzyna – Stowarzyszenie Solidarni „Plus”: 100 osób podejmuje terapię, do końca
terapii długoterminowej dochodzi 10%. Z tych, którzy zakończyli terapię jedna osoba wraca
do uzależnienia, a 9 osób żyje na trzeźwo. 

Irena Oleksy – sekretarz gminy: w jaki sposób ludzie trafiają do tego Ośrodka?

Jarosław  Jarzyna  –  Stowarzyszenie  Solidarni  „Plus”:  są  osoby,  które  same  podejmują
decyzję o leczeniu. Często rodzina wywiera presję. Czasami powodem są sprawy karne –
groźba pozbawienia wolności. 

Konstanty Dańczak – Sołtys Sołectwa Kretomino:
 12  października  w  Bobolicach  odbyło  się  Powiatowe  Forum  Sołtysów.  Z  naszej
gminy  uczestniczyło  tylko  trzech sołtysów.  W Forum uczestniczyli  przedstawiciele  Izby
Skarbowej, KRUS, ODR, Urzędu Celnego. W takich szkoleniach warto wziąć udział. 

Radny Sławomir Jamka:
 Lampy przy bl. 35B i 13 nie świecą przez długi czas.
 Zapraszam Państwa na 11 listopada, na 16.30 do Klubu Osiedlowego w Rosnowie
na koncert z okazji Święta Niepodległości. 

I przerwa – 1205 - 1235

Ad.  II.  2.  Założenia  do  projektu  budżetu  oraz  kierunki  polityki  społeczno-gospodarczej  Gminy
Manowo na 2014 rok 
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Wójt: w związku z tym, że przeprowadziliśmy rolownie kredytów możemy zaplanować dochody i wydatki na
jakie nas stać. Zmiana ustawy o finansach publicznych wyrządziła wiele szkody w całym kraju i wiele gmin
takie rolowanie musiało przeprowadzić. RIO została mocno wyczulona i będą dokładnie sprawdzać dochody.
W przyszłym roku mamy do spłacenia ok. 300.000 zł kredytów plus obsługa długu. W 2013 roku, z kredytami,
obrotówką, obsługą długu  spłacimy ponad 4.000.000 zł. To, co zostanie na koniec roku spłacimy w styczniu
za pomocą obrotówki. Nasze dochody będą niższe w stosunku do 2013 roku i wydatki również. 

Założenia do budżetu Gminy na 2014 rok są elementem polityki państwa i polityki gospodarczej Gminy.
Niektóre założenia i wskaźniki przyjęte do opracowania budżetu państwa na 2014 r. mają przełożenie na budżet
Gminy:

 Roczna planowana kwota subwencji ogólnej na 2014 r.

       2013 r. 2014 r.

I Część wyrównawcza 1.771.832 1.865.840

   z tego :

- kwota podstawowa 727.893 0

- kwota uzupełniająca 1.043.939 0

II Część równoważąca 0 0

III Część oświatowa 4.258.774 4.106.433

- udziały we wpływach z podatku dochodowego od
osób fizycznych wyniosą (37,53% PIT -2014)

3.786.102 3.795.914

Ogółem 9.816.708 9.768.187

    Do  budżetu Gminy na 2014 r. zakłada się:
1. wzrost stawek podatków i opłat lokalnych od stycznia 2014 r. o 3 %
2. regulacja płac  od stycznia 2014 dla pracowników Urzędu i jednostek podległych do 3 %
3. podwyżka płac dla nauczycieli od 1 września  2014 r. nie jest przewidziana w ustawie  
4. regulacja płac dla pracowników obsługi w oświacie od 1  stycznia 2014 r. do 3 %
5. wzrost wydatków Gminy o 3 %
6. realizację  inwestycji  będących  w  Wieloletnim  Planie  Inwestycyjnym  Gminy  Manowo,  na  które

istnieje możliwość dofinansowania ze środków Unii Europejskiej.

Podstawowe wielkości do  budżetu na 2014 rok.
 dochody gminy -            kwota do  25.500.000 zł
 wydatki gminy  -            kwota do  27.500.000 zł
 deficyt budżetowy -          kwota do  2.000.000 zł
 spłata kredytów i pożyczek                  287.500 zł
 koszty obsługi długu publicznego –      750.000 zł

Ad.II. 2. Podjęcie uchwał w sprawie:

 zmian w budżecie gminy na 2013 rok,
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/228/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

 uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 2013 – 2024,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/229/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

 wysokości stawek podatku od nieruchomości,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/230/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

 wysokości stawek podatku od środków transportowych,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/231/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

 ustalenia stawki do podatku rolnego,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/232/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

 ustalenia stawki do podatku leśnego,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/233/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

 opłaty miejscowej,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/234/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

 opłaty targowej,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/235/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych
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 sprawie sprzedaży działki,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/236/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

 wyrażenia zgody na  nieodpłatne przekazanie drogi w Grzybnicy,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/237/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

 wyrażenia zgody na wniesienie aportem i przeniesienie na własność spółki  Elektrociepłownia
Rosnowo Spółka z o.o. w Rosnowie rzeczy ruchomych i nieruchomości

Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na wspólnym posiedzeniu stałych
Komisji Rady Gminy w dniu 18 października 2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze
jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę, przechodzimy do głosowania.

Uchwała otrzymała Nr XXXVI/238/2013, podjęta została jednogłośnie.
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych

Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo podziękował za przyjęcie tej uchwały i 
obiecał, że zrobi wszystko, aby poprawić tę infrastrukturę.

Ad. II. 3. Wolne wnioski i informacje

Radny  Tomasz  Padykuła:  jestem dumny,  że  dwie  osoby  z  Wyszeborza  brały  udział  w
projekcie tzw. „Fabryka biznesu”. W ramach projektu wybrano 30 osób z 7 powiatów, które
otrzymały dotację  w wys.  40.000 zł  (plus 1500 zł  przez pół  roku).  Jest  to  Pani,  która
otworzyła  nowy  sklep  w  Wyszeborzu  oraz  p.  Janusz,  który  otworzy  przedszkole  w
Koszalinie. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: analiza oświadczeń majątkowych – zgodnie z  ustawą o
samorządzie gminnym do końca października Przewodniczący Rady przedstawiają Radzie
analizę  oświadczeń  majątkowych.  Następnie  Przewodniczący  odczytał  informację  z
przeprowadzonej analizy wszyscy radni złożyli oświadczenia w ustawowym terminie do 30
kwietnia, wypełnione zostały starannie, ale stwierdzono drobne niedociągnięcia:
- w pkt VIII niektórzy radni wykazywali przychody zamiast dochodów (3 osoby),
-  nie  stosowano  poprawnego  zapisu  „małżeńska  wspólność  majątkowa”  (kilka
przypadków),
-  nie  stosowano poprawnego zapisu „majątek odrębny”  (błędny zapis to  np.  „własność
osobista”),
- brak określenia przynależności majątkowej, głównie w pkt VIII oświadczenia,
- w kilku przypadkach w cz. B zabrakło zapisu „nie dotyczy”.

Następnie  Wójt  przedstawił  analizę  oświadczeń  pracowników  Urzędu  i  kierowników
jednostek: zostały przeanalizowane oświadczenia 15 osób. Wszyscy złożyli oświadczenia w
terminie, ale w stosunku do 6 osób są uwagi z Urzędu Skarbowego. Dotyczą one przede
wszystkim pkt. II – nie wykazano działki gruntu pod budynkiem mieszkalnym. 
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Jan Prus – Przewodniczący Rady przystąpił do rozpatrzenia wniosku Polskiego Związku
Wędkarskiego  w  sprawie  zakazu  używania  silników  spalinowych  na  jednostkach
pływających na Jeziorze Rosnowskim. Zadaniem Rady Gminy Manowo jest wydanie opinii
na  ten  temat.  Rozp.  Wojewody  z  1996  r.  zakazujące  pływania  na  jeziorze  już  nie
obowiązuje,  ponieważ  podstawa  prawna  uległa  zmianie.  Jezioro  jest  częścią  obszaru
chronionego  krajobrazu.  Jest  on  wyżej  w  hierarchii  niż  Natura  2000.  We  wszystkich
zakazach występujących w ustawie o ochronie przyrody nie ma wprowadzonych zakazów
odnośnie  do  łodzi.  Może  to  dotyczyć  jedynie  niszczenia  przez  łodzie  lęgowisk.  Art  116
ustawy – prawo ochrony środowiska mówi, że rada powiatu w drodze uchwały ograniczy
lub zakaże używania jednostek pływających na określonych zbiornikach wód stojących
oraz wodach płynących, jeżeli jest to konieczne do zapewnienia odpowiednich warunków
akustycznych na terenach przeznaczonych na cele rekreacyjno-wypoczynkowe (ze względu
na hałas).  Rada Powiatu może  również  w drodze  uchwały  wyznaczyć  obszary  ciche  w
aglomeracji  lub  poza  aglomeracją,  uwzględniając  szczególne  potrzeby  ochrony  przed
hałasem.  Projekt  uchwały  podlega  uzgodnieniu  z  miejscowo  właściwym  wójtem.
Rozpatrując wniosek Rada Gminy powinna się wypowiedzieć na temat pływania jednostek
silnikowych po j.  Rosnowskim.  Trudno powiedzieć,  czy  można zezwolić  na pływanie  w
określonej części jeziora. 

Stanisław Karabasz – radca prawny: jest to wniosek złożony przez PZW. Biorąc pod uwagę
przepisy,  o  których  wspominał  p.  Przewodniczący  możemy  stwierdzić,  że  przepisy
dopuszczają ograniczenie bądź wyłączenie korzystania z wód cieków wodnych. Mogą one
dotyczyć  całego  cieku  wodnego  lub  części.  Państwo  musicie  przedstawić  opinię,  bo
ewentualne ograniczenie może wprowadzić Rada Powiatu. Możecie się Państwo przychylić
do ograniczenia korzystania z pewnej części jeziora. Dylemat polega na tym, że mamy do
czynienia z dwoma punktami widzenia. Jeden punkt widzenia jest reprezentowany przez
wędkarzy. Twierdzą, że łodzie silnikowe zakłócają możliwości rekreacyjnego korzystania z
połowu  ryb.  Inna  grupa,  korzystająca  z  jeziora  do  celów  zarobkowych  jest  za
dopuszczeniem  na  pewnej  części  cieku  wodnego  korzystania  ze  sprzętu  pływającego.
Dlatego  p.  sekretarz  przygotowała  propozycję  Rady,  która  jest  za  zakazem  używania
sprzętu pływającego z wyłączeniem odcinka od mostu na drodze nr 11 w stronę Rosnowa
na odcinku 1200 m, ponieważ w tej części znajdują się ośrodki wczasowe. Rada dostrzega
interesy  wędkarzy  oraz  przedsiębiorców.  Cały  ciężar  rozstrzygnięcia  spada  na  Radę
Powiatu i na konserwatora ochrony przyrody. To są te organy, najbardziej umocowane do
tego,  aby  ustanowić  jakieś  prawo.  W  wielu  powiatach  podjęto  uchwały  zakazujące
używania łodzi motorowych. 

Radny  Janusz  Sałek:  na  posiedzeniu  Komisji  był  obecny  przedstawiciel  ochrony
środowiska, który twierdził, że na podstawie obowiązujących przepisów taki zakaz może
być wprowadzony tylko na całym jeziorze albo wcale. 

Stanisław Karabasz – radca prawny: art 116 ustawy – prawo ochrony środowiska mówi, że
ograniczenia może wprowadzić rada powiatu oraz Minister Środowiska. W rozporządzeniu
jest  mowa  o  tym,  że  można  ograniczyć  w  części  lub  zakazać  używania  jednostek
pływających. 

Wójt:  nam zależy na tym, aby w Rosnowie była strefa ciszy na pozostałej  części,  a na
odcinku od mostu w Mostowie na drodze nr 11 w stronę Rosnowa na odcinku 1200 m
można  czasowo  zezwolić.  Jeśli  korzystający  będą  te  ograniczenia  przekraczać,  to
zaopiniujemy negatywnie. 
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Radny Leszek Kondrat: jestem za tym, aby przychylić się do zezwolenia na pływanie łodzi
motorowych na odcinku od mostu na drodze nr 11 w stronę Rosnowa na długości ok.
1200 m. Jeśli ktoś ma inne zdanie, to należy to przegłosować.

Radna Grażyna Góral: może powinniśmy wyrazić pozytywną opinię dotyczącą używania
łodzi motorowych na tym odcinku na określony czas, np. do końca przyszłego sezonu,
ponieważ nie wiemy czy użytkownicy będą tych ograniczeń przestrzegać. Będzie to zależało
od tego, czy użytkownicy sprzętu będą tych przepisów przestrzegać. 

Wójt: jestem przekonany, że będą tacy użytkownicy, którzy zignorują te ograniczenia. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: jestem przeciwny, ponieważ z doświadczenia wiem, że
najczęściej  będą  pływać  na  skuterach,  które  są  bardzo  niebezpieczne.  Jestem  za
wprowadzeniem zakazu na całym jeziorze. 

Radny  Stanisław  Turowski:  organizowałem  zawody  wędkarskie  w  czerwcu.  Od  strony
polany w Rosnowie podczas zawodów wypłynęły 2 motorówki. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: są dwie propozycje:
1) zezwolić na używanie łodzi motorowych na odcinku 1200 m od Mostowa w kierunku
Rosnowa,
2) wprowadzić zakaz na całym jeziorze.

Radny Stanisław Turowski: może powinniśmy zezwolić na okres próby 1 roku, zgodnie z
propozycją radnej G. Góral.

Irena Oleksy – sekretarz gminy: do Rady Powiatu wpłynął wniosek p. Prętkiewicza – OW
Czapla (poparty przez pozostałych przedsiębiorców) w sprawie niewprowadzania zakazu na
odcinku 1200-1500 m od mostu w Mostowie. PZW nie chce ustąpić, a Starosta chciałby
wyważyć  tę  decyzję.  Wniosek  p.  Prętkiewicza  został  zaopiniowany  pozytywnie.
Zasugerowaliśmy, aby na okres próby (przyszły rok) pozostawić możliwość pływania po
akwenie  Rosnowskim.  PZW  zasugerowało,  aby  wystąpić  z  wnioskiem  o  opracowanie
programu dotyczącego ochrony roślinności i siedlisk ptaków na tym akwenie. Jeśli taki
program będzie, to jest powód do tego, aby skutery tam nie pływały, a Powiat wprowadzi
strefę ciszy. Nasza opinia jest potrzebna dlatego, że jezioro leży na terenie gminy Manowo.
Starosta sugeruje, aby dać możliwość pływania przez jeszcze jeden sezon.

Wójt: ustawa mówi tylko o akustyce i hałasie. My zaczynamy tworzyć kolejne przeszkody,
niebezpieczeństwo itd. Musimy trzymać się litery prawa. 

Następnie przewodniczący Rady poddał pod głosowanie wniosek następującej treści: kto z
Państwa jest za wprowadzeniem możliwości używania jednostek pływających z silnikami
spalinowymi na części jeziora w odległości 1200 m od Mostowa w kierunku Rosnowa? 

Za  przyjęciem  wniosku  głosowało  6  radnych,  przeciwnych  było  6  głosów,  przy  1
wstrzymującym się. 
Na podstawie wyniku głosowania, Rada nie zajęła stanowiska w powyższej spawie (brak
zwykłej większości głosów). Propozycja opinii nie uzyskała większości głosów. 

Radna Grażyna Góral: proszę o naprawę drogi gminnej do osiedla leśnego (na wysokości
ośrodka zdrowia są 2 dziury).
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Ad. II. 4. Odpowiedzi na interpelacje

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez:
- G. Góral:
 Lampa – zlecę to p. R. Michalskiemu.
 Wspólna inwestycja – jest już realizowana. Porozumienie w tej sprawie jest właściwą
i wystarczającą formą. 
- D. Stasiak:
 Lampa  w  Wyszewie  –  nie  wzięliśmy  udziału  w  tym  programie,  ponieważ  nie
otrzymaliśmy na czas zezwoleń od właścicieli gruntów. Teraz mamy czas do wiosny. 
 Droga powiatowa – chyba powiat  wychodzi  z  założenia,  że ta droga i  tak będzie
remontowana, ale teraz jest odpowiednia pora, żeby załatać te dziury.
 S. Jamki: lampy w Rosnowie – proszę o wykaz tych lamp.

Ad. II.5. Zakończenie
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął Obrady 
XXXVI Sesji Rady Gminy Manowo.

Protokołowała:
Anna Drabik
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